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Projednou jste opět otevřeli stránky 
nejlepšího česky píšícího časopisu 
na škole a čeká tu na vás hodně. 
Přečíst si můžete o tom, co se v OG 
tento měsíc stalo, můžete se 
dozvědět více o školním "Pirátovi", 
rozšířit své obzory o znalost 
skotského práva a v neposlední 
řadě potěšit svou duši chvilkou 
poesie. Veselé čtení!

Za redakci
L. Michalik

Editorial Duben v OG
Poslední kapitolu napsala ve čtvrtek 
24.dubna jubilejní dvacátá sezona 
školní florbalové ligy. FLOG nabídl 
zápolení čtyř týmů ve čtyřiceti 
zápasech. Nejúspěšnější odchází 
Rychlý prachy pod vedením 
kapitána Andrise, kteří na vítězství v 
základní části dokázali navázat i v 
play-off. Druhou příčku obsadil 
Mikyho strip klubík, bronz získali 
Banánoví bombarďáci a na 
nepopulární bramborové pozici 
skončil tým Mňo! Individuální ceny 
se rozdají na závěrečném školním 
assembly, už teď však víme, že 
nejvěrnějším hráčem je oktaván 
Týc, který se zúčastnil všech 
devatenácti večerů. Dveře sportovní 
haly se teď FLOGu na chvíli zavřou, 
ale nebojte, za pět měsíců se zase, 
tentokrát po dvacáté prvé, otevřou...   

Studenti septim vyrazili v dubnu na 
výlety do ciziny, aby prověřili svou 
znalost a um cizích jazyků, tj. 
němčiny a španělštiny. Zatímco v 
Alicante si užili mořského vzduchu i 
koupání, v Berlíně mohli obdivovat 
kopuli Reichstagu či záchod 
zeleného Flixbusu. V Německu v 
hotelu Nova, ve východní části 
Lichtenberg, jsme se dozvěděli, že 
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paní ve čtvrtém patře často volá 
policii na hlučné hosty. Nic jsme 
nechtěli riskovat, situaci jsme po 
slovech místní Geschäftsführerin 
brali velmi vážně, tudíž jsme na 
zmíněný pokoj poslali osazenstvo v 
čele s Lukášem Michalikem... 

Na celoškolním dubnovém 
assembly jsme oslavili Den Země. 
Měli jsme možnost zhlédnout 
několik povedených videí a taky 
prezentacích. V hale školy se 
následující dny konal OG Science 
week s všelijakými postery. Jak říká 
David Attenborough: „Kdybychom 
my (lidé) přes noc zmizeli, svět by 
na tom byl pravděpodobně lépe.”  

K chemii jsem se dostal tak, že mě 
začala bavit evoluce, na střední 
jsem četl knížky o evoluci a 
genetice, a proto jsem chtěl jít 
studovat na VŠCHT, protože mě 
zajímaly obory na základě 
biochemie – to byl prvopočátek. 
Chemie mě začala bavit až 
v septimě, kdy jsem si vzal seminář. 
Říkal jsem si, že bych ji mohl využít 
víc než biologii.  

Na jaké téma jste psal diplomku?  

Jsou to dlouhé názvy, ale zaobíral 
jsem se obranyschopností rostlin 
proti patogenům. (pozn. red. byla 
hodnocena jako vynikající) 

Kdy přišel nápad chemii i 
vyučovat?  

Vždycky mě bavilo bavit se s lidmi a 
předávat si navzájem znalosti. 
Zároveň jsme s  kamarády dělali 
vědecké přednášky nebo pub-kvízy. 
Tím, že jsem nenašel práci v oboru 
během studia, rozhodl jsem se jít 
učit, protože ve školství je mnoho 
volných pozic.  

Jste aktuálně nejmladší učitel na 
OG. Jaké to je?  

Ani to nijak nevnímám, určitě díky 
tomu mám lepší návaznost na 
studenty, mám k  nim blíž. Nemám 
staré kosti, takže si s  nimi můžu 
třeba i zahrát fotbálek. Obecně si 
myslím, že jsem byl v  našem 
kabinetě přijat dobře, postupně se 
seznamuji a navazuji vztahy na 
obědě a mimo něj s  ostatními 
kolegy, kolektiv je tu fajn.  
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„Chtěl jsem 
něco změnit a 
uvažoval jsem 
o založení 
vlastní strany“ 
David Řejha je jedním 
z  nejnovějších přírůstků do 
učitelského týmu Open Gate. 
Vyučuje chemii a aktivně se věnuje 
fotbalu, sám jednou do roka 
organizuje charitativní turnaj. Co je 
Ananas Cup zač? A jak vysoké byly 
jeho cíle v  politice? Pohodlně se 
usaďte a dopřejte si osobní náhled 
do života mladého učitele.  

Ptáme se všech učitelů na jejich 
předmět. Co tedy Vy a chemie?  

O. Galyaš



Jaká je chemie v IB?  

Přijde mi hodně teoretická, musí být 
pro studenty extrémně náročná. 
Hodně se liší od chemie, která se 
vyučuje v  Česku, kde se víc 
dopodrobna bere organická chemie, 
počítají se víc příklady. Zároveň je 
to v IB o pochopení věcí hodně do 
hloubky, do které to v Česku nejde.  

Říkáte, že je to „hard core“, tak 
jakou taktiku jste zvolil vzhledem 
k  tomu, aby to bylo 
srozumitelné? 

Tím, že učím první rok, jedu podle 
učebnice. Snažím se látku, když to 
jde, přepsat vlastními slovy, aby to 
bylo pochopitelné, dávat tam jen 
důležité věci, vytvořit takový výcuc, 
protože toho má ta učebnice v sobě 
strašně moc, například zajímavosti, 
které zbytečně motají hlavu. Dál 
házím studentům další materiály, 
které pomáhají, ať už videa nebo 
souhrny.  

Každoročně pořádáte fotbalový 
Ananas Cup, pojďme čtenářům, 
kteří nevědí vysvětlit, oč se jedná 
a prozradit, kde se vzala 
myšlenka toho turnaje?  

Dlouhou dobu jsem měl se sportem 
problém, od mala mě táta nutil hrát 
fotbal, který mě nebavil, pak basket, 
který mě taky nebavil, než jsem 
začal dělat kalisteniku, ale to je 
trošku jiný příběh. Oklikou jsem se 
vrátil k  fotbalu a s  kamarády jsme 
mimo trénink chodili jednou, dvakrát 
týdně hrát malý fotbal pět na pět na 
umělku. Říkal jsem si, že bychom si 
někdy mohli udělat turnaj, a kdy 

jindy než přes zimu, protože v  létě 
tyto turnaje probíhají. Založil jsem 
formulář, očekávali jsme čtyři až 
šest týmů, nakonec se přihlásilo 
dvanáct, a to byl první ročník 
Ananas Cupu, který se tak ještě 
nejmenoval. Mohl se ambiciózně 
jmenovat David Cup, protože byl na 
můj svátek. Když jsem nakupoval 
ceny a ovoce, našel jsem 
v  Kauflandu mini ananasy, které 
jsem pořídil každému 
zúčastněnému týmu, čímž vzniknul 
název, který se spojil s  charitou 
Rytmus Střední Čechy. Letos 
proběhl pátý ročník.  

Slyšeli jsme, že i velice rád 
chodíte. Mohl byste nám tuto vaši 
aktivitu více přiblížit? 

To je ale náhoda, zrovna dnes jsem 
šel na OpenGate pěšky z Říčan. 
Celkově ale rád chodím a když 
vybírám dovolenou, tak kašlu na 
letoviska u moře nebo přeplněná 
velkoměsta, ale spíše vyhledávám 
místa, kde se dá provozovat pěší 
turistika. Nedávno jsem takhle 
chodil v Arménii a v  létě 2023 jsem 
s  kamarády ze skupiny Bratři v 
trenkách nejprve chodil a spal pod 
širákem na severu Itálie, a následně 
jsem šel poutní Camino de 
Santiago. Celkově jsem za to léto 
ušel přes 700 km a vytvořil si 
nespočet puchýřů a přátel z celého 
světa. 

Na webu OG se píše, že jedním 
z  Vašich koníčků jsou  deskové 
hry, jednu jsme s Vámi už i hráli. 
Jaká je vaše nejoblíbenější 
deskovka?  
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Můj top list by nejspíš zahrnoval 
Bang!, Mars: Teraformace či 
Brotor‘s Battles (mnou vytvořená 
hra na základu D&D). Vždycky mě 
bavil vesmír a Mars je strašně 
propracovaná hra, kterou vytvořil 
jeden chemik ze Švédska. 
Z  karetních her, už jsem zmínil 
Bang!, a zároveň se s  kamarády 
snažíme scházet jednou týdně na 
Dungeons & Dragons.  

Nejste jenom učitel, vědec, 
sportovec, ale Vy jste byl chvilku 
i politik. Proč zrovna Piráti?  

Na střední jsem měl v porovnání se 
studenty OG dost volného času. 
S  kamarádem jsme začali řešit 
místní, benešovskou politiku, 
protože nás některé věci štvaly, 
chtěli jsme něco změnit a uvažovali 
jsme o založení vlastní strany, ale to 
s sebou neslo shánění podpisů, což 
byl hlavní problém. Když měli Piráti 
tenkrát velký boom, tak začaly 
iniciativy o založení buněk 
v  menších městech. Tím že byla 
potřebná místní buňka jsme 
vstoupili do Pirátské strany a stali 
se předsedou a místopředsedou 

místní buňky. Nebylo to jenom kvůli 
tomu, že to byla jediná možnost, 
s  tou stranou jsme oba souzněli, 
hlavním důvodem byl lokální dopad 
na místní politiku. 
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L. Michalik, O. Galyaš

For Women 
Scotland
Nejvyšší soud Spojeného království 
nedávno ve věci For Women 
Scotland Ltd v The Scottish 
Ministers rozhodl, že pojmy pohlaví 
muž, žena, mužský a ženský 
použité v  zákoně o rovnosti z  roku 
2010 mají být chápány v  jejich 
biologickém slova smyslu, tj. že 
trans muži a ženy nejsou součástí 
této kategorie ani po získání 
certifikátu o změně pohlaví (GRC).

Soud ve svém rozhodnutí nejdříve 
rekapituluje obecně přijímaný 
postup Soudu k  statutární 
interpretaci, kdy soudy nejprve 
přezkoumávají zákony v  kontextu 
okolních paragrafů. Při 
nejasnostech pak mají z 
originalistických pozic přihlížet 
k  dobovým vládním zdrojům, aby 
lépe pochopily vládní záměry při 
zavádění zákonů, kontext má ale 
před externími zdroji mít vždy 
přednost. Soud dále poukazuje na 
svou předchozí kritiku textualistické 
pozice, která dle precedentů 
vytrhává nejasné slovo z kontextu.

Soud se následně zabývá 
konkrétními okolnostmi tohoto 
případu. Poukazuje na to, že oblast 
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rovných příležitostí není až na 
výjimky v  kompetenci skotského 
parlamentu. Skotský parlament 
vydal v  roce 2018 statutární 
směrnici, kterou do kategorie žen 
zahrnul trans ženy. Po prohraném 
soudním sporu vydal v  roce 2022 
novou statutární směrnici, ve které 
na základě konzultací s Komisí pro 
rovnost a lidská práva tvrdí, že 
kategorie mužů a žen zahrnuje 
trans muže a ženy s 
doloženým  GRC. Toto tvrzení se 
opírá o zákon o uznání pohlaví 
z  roku 2004, který stanovuje, že 
doložením GRC se z  právního 
hlediska změní pohlaví dané osoby. 
S  tímto tvrzením se ztotožnily i 
skotské soudy nižší instance, 
žaloba tedy došla až k Nejvyššímu 
soudu.

Ve sporu došlo i ke čtyřem 
intervencím. Organizace Sex 
Matters ve své intervenci tvrdí, že 
široké pojetí pojmu pohlaví by vedlo 
k absurdním výsledkům. Komise pro
rovnost a lidská práva rekapituluje 
své stanovisko, že GRC mění 
z právního hlediska pohlaví osoby i 
v  kontextu zákona o rovnosti, 
akceptuje však problémy při 
otázkách diskriminace na základě 
těhotenství a mateřství, 
diskriminace ve spolcích lesbiček a 
gayů, ve službách pro jedno pohlaví 
a komunálních prostorech a urguje 
přitom zásah parlamentu. 
Intervence Amnesty International 
UK tvrdí, že uznání osob s GRC je 
nutné v souladu s lidskými právy. Tři 
organizace chránící zájmy lesbiček 
pak argumentují právními těžkostmi 
při odmítnutí žaloby. 

Soud rekapituluje zákonný vývoj 
statutu transgender osob, zabývá se 
také otázkou pokračující platnosti 
zákona o uznání pohlaví. 
Stěžovatelka argumentuje, že 
právní vývoj od roku 2004 
vyprázdnil význam zákona, protože 
rozdíly ve věku odchodu do 
důchodu byly zákonem již zrušeny, 
navíc je dostupné i manželství pro 
všechny. Dle Stěžovatelky by se 
tedy k  této úpravě nemělo přihlížet. 
Soud sice uznává, že relevance 
zákona se ve vztahu transgender 
jedince ke státu výrazně snížila, dle 
Soudu je ale zákon stále relevantní 
pro vztahy mezi soukromými 
osobami. Soud tedy musí k zákonu 
přihlížet. 

Soud poukazuje na nutnost 
konzistentní a koherentní aplikace 
právní úpravy příslušnosti 
jednotlivců a jejich skupin ke 
chráněným charakteristickým 
rysům. S  přihlédnutím k  tomuto 
principu se Soud zabývá otázkou
možného implicitního zrušení 
platnosti § 9 odst. 1 zákona o 
uznání pohlaví, který zaručuje 
uznání pohlaví pro všechny účely, § 
9 odst. 3 téhož zákona, který 
obsahuje výjimky z  tohoto pravidla, 
ve spojení se zákonem o rovnosti. 
K této věci Soud nejprve konstatuje, 
že zákon o rovnosti inherentně bere 
v  potaz zákon o uznání pohlaví. 
Soud konstatuje, že použití nebo 
nepoužití § 9 odst. 3 rozhodne tento 
případ. Pro rozhodnutí je pak nutné 
se zaměřit na definici pohlaví 
v zákoně o rovnosti.

K  rozřešení této komplexní otázky 



soud nejprve poukazuje na absenci 
jasné definice pohlaví zákonem, 
protože pohlaví nikdy není 
definováno ani jako biologické, ani 
jako certifikované. 
Z  originalistického hlediska je tedy 
záměr parlamentu nejasný. Soud se 
tedy pouští do hlubší analýzy, 
poukazuje přitom na zákonné 
binární chápání pohlaví jakožto buď 
mužského, nebo ženského. Toto 
binární chápání je dle soudu nutně 
biologické povahy, přičemž 
nezahrnuje mezi muži trans muže a 
mezi ženami trans ženy. Takové 
dělení by totiž bylo dle soudu 
nekoherentní. Soud navíc 
poukazuje na každodenní obtíže při 
rozeznávání jedinců daného 
pohlaví, přičemž k  certifikátu GRC 
často není možný přístup. Soud 
dále tvrdí, že části zákona o 
rovnosti týkající se diskriminace žen 
na základě těhotenství a mateřství 
nebo kojení nutně implikují 
biologické pojetí pojmu žena. 
V  zájmu konzistence zákonné 
úpravy je nepravděpodobné, že by 
pojem žena obsahoval trans ženy 
jen v některých částech zákona, toto 
je navíc nekoherentní a omezuje 
právní jistotu. Toto soud ilustruje i 
na případu McConnel, kde by se 
v  nové legislativní úpravě těhotný 
trans muž s  GRC, který zažil 
diskriminaci kvůli těhotenství, musel 
nově zdlouhavě domáhat svých 
práv skrze institut diskriminace na 
základě změny pohlaví namísto 
stávajícího systému. 

Vzhledem k předchozí argumentací 
soud uznal platnost § 9 odst. 3 
zákona o uznání pohlaví, čímž 
uznal stížnost Stěžovatelky a zamítl 

návod skotské vlády. V  závěru 
svého rozhodnutí rozvádí i jeho 
dopady, když vysvětluje, že 
vlastnictví GRC není podmíněné 
biologickými změnami, certifikát 
není možné vyžádat a v  praxi je 
tedy nemožné rozlišit mezi trans 
osobami s a bez certifikátu. Navíc i 
samotné rozlišení mezi držiteli a 
nedržiteli certifikátu GRC arbitrárně 
dělí trans osoby do dvou kategorií 
s  různými právy. Soud dodává, že 
zamítnutí stížnosti by omezilo práva 
lesbiček, které jsou v  rámci zákona 
o rovnosti chráněny pod 
ustanoveními o sexuální orientaci, 
což by vytvořilo značnou právní 
nejistotu pro asociace lesbiček. 
Podobná právní nejistota by vznikla 
i zařízením pro jedno pohlaví, kdy 
by v čistě ženských prostorech 
mohly nově být i trans ženy. Navíc 
by dle soudu mohlo dojít k  účasti 
trans žen v ženských sportech, což 
by výrazně znevýhodnilo biologické 
ženy. Soud dokonce tvrdí, že 
akceptace biologického pojetí 
pohlaví pomůže trans osobám 
domoci se svých práv dle zákona o 
rovnosti v  oblastech přímé a 
nepřímé diskriminace a platové 
nerovnosti. 

Tento případ ukazuje zásadní vliv 
soudů na život občanů, přičemž 
rozhodnutí o správnosti 
biologického pojetí pojmu pohlaví 
bude mít zásadní vliv na budoucí 
soudní případy v  zemi a zároveň 
výrazným způsobem ovlivní práva a 
povinnosti trans a cis osob. 
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D. Middleton



Jaro přichází tiše, bez slávy, 
v kapkách deště, v šepotu trávy. 
Stromy se probouzí, větve se klaní, 
slunce se směje do ranního spaní. 

Země dýchá, jak plíce v hrudi, 
květiny malují barvy duhy . 
Ptáci si skládají písně v letu, 
jak básníci na louce ve slunečním 
svitu.. 

Dny se natahují jako líné kočky, 
vůně vlhké hlíny stoupá z loučky. 
A v tom tichu, kde vše znovu roste, 
se skrývá naděje – prostá a prostě. 

Jaro je začátek, dech po zimě, 
všechno, co bylo skryté, zas 
vypluje. 
A v každém lístku, v paprsku dne,
se píše příběh o nových snech. 

Mé kosti bolí z tvé nepřítomnosti
slyšet tvé jméno mě dohání k 
šílenství
Nikdy jsem nevěřila v Boha
Ale modlím se za tebe.

Nemohla jsem dýchat
Potom, co jsi odešel
Topím se ve svých vzpomínkách
Vracíš se jenom v mých snech
Smrt se zdá jako jediná cesta
Ven.

Zlato, tohle rozhodně není láska
Láska nemá být jako umírání
Už jsem se vzdala sama sebe
Nechám tě, abys mě pohltil
Tak se vrať a najdi mě.
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Poesie

V. Berková

Bílá řeka

A. Kočová

Celý náš svět plný cest je
Rovných křivých protkaných
Tahle však jak žádná jiná 
Co jich zná svět široký
 
Ve dne nezná cestujících 
V noci však když zhasne svit 
Vydává se po ní člověk 
Neklidnou duši utišit
 
Dlouhý den vystřídá noc 
Světlo vlídné černá tma
Zvuk ze světa vytratí se 
Zbyde jen mlha ticha
 
Náš človíček rozladěn jde 
Těžký zdá se jeho krok 
V hlavě samé pochybnosti 
Přijal lítosti plný lok
 
Teplá záře slunce hřeje 
Nutí nás náš život žít 
Teď však cestu ozařuje 
Chladný ten měsíce svit 

Hvězdy, družky, září jasně 
Z nekonečných dálin svých 
Jinými jsou, než je spatříš 
V člověku to nutí vzdych

S každým vzdychem krok je těžší 
Svažuje se z cesty níž 
V bílé vlnky blízké řeky 
Na břehu toku stojí již 

Dojde k řece, tiše šumí 
Shlédne na ní z cesty své 
Jak si hraje vlnka s vlnkou 
Na své cestě předlouhé  

Anonymní příspěvek
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1. číslo odstavce zákona o uznání pohlaví ve Spojeném království  

2. Jaro je začátek, dech po...  

3. hodnocení diplomové práce Davida Řejhy 

4. čtvrtý tým 20.sezony FLOGu 

5. německy vedoucí obchodu  

TAJENKA

P. Pětiletá (In Memoriam)


